
Beantwoording technische vragen Programmabegroting 2019 
 
Hieronder treft u de antwoorden op de schriftelijk ingediende technische vragen bij de Programmabegroting 2019 (en bijlagen). 
De vragen zijn gepresenteerd op volgorde van de paginanummers. De paginanummering verwijst naar het digitale exemplaar (PDF) van de begroting, zie www.flevoland.nl/begroting  
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1 CDA Nieuwe 

indicatoren 
2 In 2018 heeft PS nieuwe indicatoren 

toegevoegd. Voor 2019 zijn deze 
gebruikt bij de programma’s 3,4 en 5. 
De overige (welke?) vragen om nadere 
uitwerking? 

GS Het betreft een nadere uitwerking op de thema’s:   
'kwaliteit dienstverlening OFGV', 'doelmatigheid en doeltreffendheid OFGV', 'leefbaarheid 
landelijk gebied', 'participatie energietransitie', 'kosten/baten energietransitie' en 'gebruik 
OV'. Een uitgebreide beschrijving kunt u vinden in de mededeling met nummer 2293105. 
Deze is op 25 september 2018 aan Provinciale Staten verstuurd. 

2 CDA Verloop 
reserve-
mutaties 

7 2017 lijkt vooralsnog het laatste jaar 
met een toevoeging aan de reserves 
met 20.206. De jaren 2018 en 2019 
kennen onttrekking van de reserves 
van 14.446 en 7.593. Om vervolgens 
weer jaarlijks positieve saldi te 
kennen tussen 13.083 en 17.304. Is dit 
het gevolg van een beleidsarme(re) 
ontwikkeling voor die jaren? 

Hofstra Er zijn meerdere redenen voor dit verloop. In de eerste jaren is er per saldo inderdaad 
sprake van een onttrekking aan de reserve. Dit hangt mede samen met (reeds besloten) 
intensiveringen in projecten/investeringen in nabije jaren. Daarna is er per saldo sprake 
van een storting (positieve saldi). Enerzijds wordt dit veroorzaakt doordat onttrekkingen 
pas geraamd worden zodra concreet zicht bestaat op de besteding van middelen (zo zijn 
bijvoorbeeld de onttrekkingen ná 2019 voor Nieuwe Natuur en Fonds Verstedelijking 
Almere nog niet geraamd). Daarnaast werden bijdragen uit eigen middelen/reserves in het 
verleden rechtstreeks in mindering gebracht op investeringen (bijvoorbeeld 
infrastructurele projecten), hetgeen toen zorgde voor grote onttrekkingen. Als gevolg van 
het in 2017 gewijzigde BBV is dit niet langer toegestaan. Deze middelen worden daarom 
sindsdien niet ineens, maar gespreid over bijvoorbeeld 40 jaar ten laste van de reserves 
gebracht.  

3 CDA Oormerken 
IBP 

8 De oormerken IBP gelden nemen toe 
van 2019 tot 2022. Hoe komt dit? 
Graag nog een korte uitleg van het 
belang van de IBP gelden en de niet 
verplichte besteding van deze gelden. 

Fackeldey Zoals bekend volgt de ontwikkeling van het Provinciefonds de ontwikkeling van de 
Rijksuitgaven, via de zogenoemde normeringsmethodiek (ook wel bekend als ‘ samen de 
trap op en af’). In het Regeerakkoord, dat najaar 2017 is gesloten, is besloten de 
normeringsmethodiek te handhaven (waarbij de grondslag is verbreed). Omdat op basis 
van het Regeerakkoord de komende jaren extra uitgaven worden voorzien, treedt er ook 
een extra groei op van het Provinciefonds in de vorm van hogere accressen. In het IBP, dat 
in februari 2018 is ondertekend,  is aangegeven dat door de verbreding van de 
normeringssystematiek en door de intensiveringen van het Rijk die doorwerken via de 
nieuwe systematiek er meer middelen beschikbaar komen voor het gemeente- en 
provinciefonds. Dit geeft gemeenten en provincies meer vrij besteedbaar budget, 
waardoor zij in staat zijn zich ook financieel in te zetten voor de opgaven waarbij zij 
betrokken zijn. Wij hebben er voor gekozen de extra inkomsten die zullen ontstaan uit de 
verbreding van de normering en de hogere rijksuitgaven voorlopig in de begroting te 
oormerken voor de effecten van de uitvoering van het IBP (zoals opgenomen in de 
Perspectiefnota). Wij verwachten dat er in het komende half jaar meer duidelijkheid zal 
ontstaan over de nadere uitwering van het IBP en de financiële inspanningen die uw Staten 
daarvoor willen leveren.    
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4 D66 Loon & 
prijsindex 

11, 82 
en 131 

In de leeswijzer is een andere wijze 
van verwerking genoemd. Waaruit 
bestaat die wijziging? 
In de uitwerking op blz 82 en 131 is 
dat niet op te maken. Graag een korte 
uitleg. 
 

Hofstra Wij nemen aan dat de vraag betrekking heeft op de loon- en prijsindexatie. Voorheen 
werd deze mutatie ná het financieel kader verwerkt, waardoor dit in de 
verschillenanalyses van ieder programmaonderdeel tot uitdrukking kwam (een saldo met 
steeds dezelfde toelichting: ‘de budgetten zijn gecompenseerd voor prijsontwikkeling’). 
Ook in 2019 zijn de budgetten gecompenseerd voor prijsontwikkeling,  echter zijn deze 
mutaties reeds in het financieel kader verwerkt, op basis van de uitgangspunten zoals 
opgenomen in de Perspectiefnota. Dit betreft een technische (presentatie)wijziging die 
geen financieel effect heeft. Tabel 1.10 op pagina 131 geeft inzicht in het verloop/inzet 
van de stelpost. In 2019 zijn de budgetten (in het financieel kader) dus met € 2,408 mln. 
verhoogd ten laste van de stelpost Loon & prijsontwikkeling. Vervolgens is deze stelpost 
weer op niveau gebracht om toekomstige prijsstijgingen op te kunnen vangen. 

5 CDA MRB 12 Op diverse plaatsen wordt in de 
jaarrekening gesproken over MRB. Op 
peildatum 1-7-2018 bleken er 10.000 
meer motorvoertuigen in Flevoland. 
Toch wordt voor de toekomst geen 
wijzing aangebracht in de prognose 
van de aantallen? 

Hofstra Zie antwoord op vraag 50. 

6 CDA Glasvezel 12 Eer wordt melding gemaakt van een 
krachtig beleidsvoornemen, 
statenvoorstel 18-7-2018 en een 
financiële participatie. Maar is er ook 
een realisatiedatum? Zie ook pag.24! 

Rijsberman Om over te kunnen gaan tot subsidieverlening aan marktpartijen voor de realisatie van 
glasvezel in het buitengebied van oostelijk en zuidelijk Flevoland was een formele 
marktconsulatie noodzakelijk. Tijdens de marktconsultatie hebben twee partijen zich 
(onverwacht) gemeld die aangeven zonder overheidsmiddelen de komende drie jaar het 
gebied te verglazen. Zowel vanuit het gebied zelf als vanuit de provincie wordt met deze 
partijen gesproken en geprobeerd concrete afspraken te maken. Wettelijk gezien hebben 
partijen een uitvoeringstermijn van 3 jaar (van vraagbundeling tot en met realisatie). 
Echter gezien het belang in het gebied wordt getracht dit termijn te verkorten. 

7 CDA Bedrijven-
terreinen 

16 De harde planvoorraad  
bedrijventerreinen is teruggelopen van 
28 jaar naar 18 jaar (2022 10 jaar). 
Hoeveel HA hoort hierbij en wat is de 
aanleiding voor de spectaculaire 
daling? 

De Reus Uit de monitoring op basis van IBIS door de provincie komen de volgende ha. naar voren: 
Flevoland 
- Hard planaanbod bedrijventerreinen 

        01-01-2017 489 ha. 
- Zacht planaanbod bedrijventerreinen 

        01-01-2017 403 ha. 
- Leegstand bedrijventerreinen 

        01-01-2017 450.000 m2 = 45 ha. 
 
Aanleiding voor de spectaculaire daling is tweeërlei. Ten eerste het feit dat gemeenten 
zelf vanaf 2014 fors hun planaanbod hebben gereduceerd. Zo heeft de gemeente Almere in 
oktober 2014 maar liefst 104 miljoen euro afgeboekt. Ten tweede heeft de provincie vanaf 
2014 fors inzet gepleegd om gemeenten ertoe te bewegen te komen tot een aanbod van 
werklocaties dat passend is bij de vraag. Het beleidsmatig kader hiervoor is in 2015 
vastgelegd in de Ruimtelijke Visie Werklocaties Flevoland. Kortom de gezamenlijke 
inspanningen van gemeenten en provincie hebben geleid tot deze spectaculaire daling. 
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8 VVD Bedrijven-
terreinen 

16 Is er qua ruimtebeslag rekening 
gehouden met de door de 
economische groei 
eventuele noodzakelijke aanpassingen 
in beschikbare terreinen. 

De Reus De provinciale rol is gericht op zuinig ruimtegebruik d.w.z. tegengaan overaanbod, 
aanpakken leegstand en komen tot een aanbod dat passend is bij de vraag. Het is aan 
gemeenten en private partijen om (conform  provinciaal Omgevingsplan) binnen het 
aanbod van werklocaties de noodzakelijke aanpassingen te doen die eventueel 
voortvloeien vanuit de huidige economische groei danwel andere aanleidingen. 

9 CDA Water-
keringen 

16 % regionale kering dat voldoet aan de 
norm stijgt van 2015 (49%) naar 2016 
(98%) Klopt deze mutatie? 

De Reus Ja die klopt. In 2015 zijn de keringen opnieuw periodiek getoetst, toen bleek dat ze bijna 
allemaal (op 1 na) aan de norm voldeden. De kering die (nog) niet aan de norm voldeed 
betrof de kering bij De Eemhof in Zeewolde. Deze wordt momenteel aangepakt. 

10 D66 Leegstand 
kantoren 

16 In de kengetallen alleen de leegstand 
kantoren van Almere en Lelystad. 
Waarom beperkt tot die steden? 
 

De Reus De in de programmabegroting genoemde data komen uit IBIS en de Plabeka-monitor. Sinds 
het aanleveren van deze cijfers is er echter een landelijke leegstandsmonitor van het CBS 
beschikbaar, die een scherper beeld biedt: 
https://public.tableau.com/profile/centraal.bureau.voor.de.statistiek#!/vizhome/DASHB
OARDLEEGSTAND2017/Welkom 
Het aantal en de leegstand kantoren in Flevoland concentreert zich voornamelijk in 
Almere en Lelystad. Deze beide gemeenten beïnvloeden hierdoor zowel absoluut als 
relatief de leegstand kantoren in geheel Flevoland. Dit komt ook naar voren uit de 
landelijke leegstandsmonitor 2017 van het CBS:  
NB: dit is dus een andere bron dan die van de cijfers in de begroting, de cijfers kunnen 
daarom niet onderling vergeleken worden. 
- In heel Flevoland staan 1.570 objecten en is de leegstand gemiddeld 17%. 
- Almere telt 670 objecten waarvan er 120 leegstaan (18%).  
- Lelystad telt 290 objecten waarvan er 60 leegstaan (22%). 
- Zeewolde telt 170 kantoren waarvan er 10 leegstaan (6%). 
- Dronten telt 210 kantoren waarvan er 50 leegstaan (22%). 
- Urk telt 70 kantoren en kent geen leegstand. 
- Noordoostpolder telt 170 kantoren waarvan er 20 leegstaan (11%). 
Naar verwachting zal de collegedoelstelling voor deze periode (ruimschoots) gehaald 
worden. Verantwoording over de daadwerkelijk realisatie zal plaatsvinden in het 
jaarverslag. 

11 SP Leegstand 
kantoren 

16 Indicator leegstaand kantoren Almere 
Lelystad: Hoeveel % leegstand is de 
uiteindelijke doelstelling ? 
En is er verschil in Almere  en Lelystad 
? Is uitsplitsing mogelijk? 

De Reus De in de programmabegroting opgenomen streefcijfers (uiteindelijke doelstelling) t.a.v. 
leegstand kantoren zijn 23% volgend jaar en in de periode 2020-2022 minder dan 20%. 
Enige leegstand moet er in de markt altijd zijn. Daarvoor wordt vaak 8%, de zgn. 
frictieleegstand, aangehouden als norm. Zie ook het antwoord op vraag 10 (uitsplitsing) 

12 SP  Indicatoren 16/23 Beleidsindicatoren BBV en indicatoren 
Flevoland 2020-2022 wijken vaak niet 
af van cijfers uit eerdere jaren. 
Waarom kiest het college hiervoor ? 

GS Bij sommige indicatoren gaat het niet om een verandering van het aantal of een 
percentage, maar is ‘behouden wat we hebben’ of ‘hogere kwaliteit’ het doel. 

13 VVD Ruimtelijke 
ontwikkeling 

18 middelen ruimtelijke ontwikkeling, bij 
baten van € 81000 naar €32000 in 2018 
en in 2019 naar €22000 , wat is daar 
de verklaring voor. 

De Reus De begroting is opgebouwd uit een aantal posten van zowel structurele als incidentele 
aard. De incidentele baten betreffen o.a. bijdragen van derden (MRA), gemeenten in 
gezamenlijke projecten. Deze zijn in 2018/2019 niet meer beschikbaar. De structurele 
baat betreft een bijdrage van de gemeenten voor werkgelegenheidsonderzoek. 
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14 VVD Omgevings-
visie 

18 voor ‘Flevoland Straks’ zijn bedragen 
opgenomen, zijn deze ergens op 
gebaseerd 

De Reus In de Perspectiefnota 2019-2022, post 1a1, zijn de middelen opgenomen. Voor een 
onderbouwing: zie toelichting op pagina 10 en 11 van de perspectiefnota. Een uitgebreide 
beschrijving kunt u vinden in de mededeling met nummer 2253074 d.d. 13 juni 2018 die 
aan Provinciale Staten is verstuurd. 

15 D66 Omgevings-
wet 

18 Omgevingswet in 2022 geen kosten? 
Staat op 0 begroot, klopt dat? 

De Reus Ja dat klopt. In de Perspectiefnota 2019-2022, post 2g, zijn de middelen tot en met 2021 
geregeld, in verband met de vigerende planning van de Omgevingswet.  

16 D66 Water 19 Tabel 1.2 jaar 2019, waardoor zijn de 
lasten zo drastisch verlaagd? Zie 
afwijkend getal -16 

De Reus De begroting is opgebouwd uit een aantal posten van zowel structurele als incidentele 
aard. De incidentele middelen voor o.a. Deltaprogramma en Wateratlas zijn in 2019/2020 
niet meer beschikbaar. 

17 VVD Water 19 middelen water, 2017 , €551000, naar 
gewijzigd 2018 en 2019 €470000, wat 
is daar de verklaring voor. 

De Reus Zie antwoord op vraag 16 

18 D66 Landelijk 
gebied 

23 Aantal bedrijven in landelijk gebied 
stijgt in 2017,daarna is prognose en 
daling die vervolgens stabiel blijft. 
Waardoor wordt de stijging en daarna 
daling veroorzaakt? 

Hofstra Het aantal bedrijven geeft mede aan hoe aantrekkelijk en vitaal het platteland is. De 
provincie heeft daar geen specifiek beleid voor maar probeert ontwikkelingen daarin te 
stimuleren vanuit de Agenda Vitaal Platteland. Stijgingen zoals in 2017 en dalingen kunnen 
diverse oorzaken hebben waar de provincie vaak weinig of geen directe invloed op heeft. 
We hebben als provincie geen exact inzicht in de oorzaken. Bij de streefwaarden is 
uitgegaan van een voorzichtige schatting. ‘Behouden wat we hebben’ of ‘hogere kwaliteit’ 
is daarbij het motto. >5.200 is een realistisch streefgetal, waarbij ook enige fluctuatie 
naar beneden wordt toegestaan zonder de ambitie tekort te doen. 

19 CDA Landelijk 
gebied 

23 Streefwaarde voor landbouwbedrijven 
met nevenactiviteiten blijft qua 
streefwaarde op 39,8%.Wat is de 
waarde van zo’n streefgetal? Ligt daar 
beleid onder? 

Hofstra Het aantal landbouwbedrijven met niet-agrarische nevenactiviteiten geeft mede aan hoe 
aantrekkelijk en vitaal het platteland is. De provincie heeft daar geen beleid voor maar 
probeert ontwikkelingen daarin te stimuleren vanuit de Agenda Vitaal Platteland. 
Het getal 39,8 % is een stijging ten opzichte van de laatste meting in 2016 (36,2%). Dit is 
dus een (relatieve) toename van 10% (36,2% + 10% = 39,8%), ofwel meer bedrijven met 
nevenactiviteiten. Het betreft een eigen ambitie van de provincie. 

20 VVD Faunabeheer 27 faunabeheer, wat is de opsplitsing 
structuur en extra taken binnen € 
75000 

Hofstra Vooralsnog gaan we voor de begroting 2019 uit van een verdeling 50%-50% voor de extra 
taken van de Faunbeheereenheid die met de komst van de nieuwe Wet natuurbescherming 
nog verder ingeregeld moeten worden. In het kader van de herijking van de structuur 
wordt daarbij goed gekeken wat precies de taakverdeling wordt tussen de 
Faunabeheereenheid, Wildbeheereenheid en eventueel de Stichting Faunabeheer 
Flevoland. Met de komst van de Wet natuurbescherming is de Wildbeheereenheid ook een 
verplicht onderdeel van de structuur geworden, waarbij deze alleen nog de rechtsvorm 
‘vereniging’ mag hebben. 

21 CDA Recreatie en 
Toerisme 

30 De banen in recreatie en toerisme zijn 
gestegen. Toch blijven de 
ambitieniveau’s: het aantal 
overnachtingen, de mediawaardes, de 
bestedingen geen gelijke pas houden 
met de werkgelegenheid? 

Rijsberman Er is geen correlatie tussen werkgelegenheid, aantal overnachtingen, bestedingen en 
mediawaarde. Het werkgelegenheidscijfer is gebaseerd op de gehele vrijetijdssector 
( inclusief o.a. cultuur, amusement, horeca, logiesverstrekking, sport en vervoer) en dit 
betreft de parttime en fulltime banen bij zowel aanbieders van verblijf als 
vrijetijdsactiviteiten. Het aantal vrijetijdsactiviteiten en bijbehorende bestedingen 
(ongeveer 88% van de totale aantal bestedingen) worden 1 keer in de 3 jaar onderzocht 
(Bron CVTO).   
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Mediawaarde als indicator is niet te relateren aan het werkgelegenheidscijfer. 
Mediawaarde is een resultaat van de inzet van Toerisme Flevoland (programmalijn 1 van 
beleidsplan Recreatie & Toerisme Flevoland: promotie) en geeft de economische waarde 
van de aanwezigheid in geprinte media weer (advertenties, pers- en pr activiteiten e.d.). 
Financiële middelen die vanuit het beleid besteed worden aan promotie per jaar blijven 
gelijk en daarmee ook de inspanningen en inzet van Toerisme Flevoland om jaarlijks in de 
media te verschijnen. 

22 VVD Recreatie en 
Toerisme 

30 van 2015-2017 is het aantal banen in 
de sector Toerisme en recreatie fors 
toegenomen, de bestedingen blijven 
achter , wat is daar oorzaak van, 

Rijsberman Zie ook antwoord 21. 
Het bestedingscijfer is opgebouwd uit de bestedingen die gegenereerd worden met 
vrijetijdsactiviteiten en met overnachtingen. Zo’n 88% wordt in Flevoland gegeneerd met 
vrijetijdsbestedingen van Nederlanders in Flevoland. De resultaten zijn gebaseerd op een 
aantal onderzoeksrapporten. 1 daarvan is het Continue Vrijetijds Onderzoek (CVTO). Die 
monitoren het aantal vrijetijdsactiviteiten en bijbehorende bestedingen van de 
Nederlander in Nederland en per provincie. Dit onderzoek vindt 1 keer per 3 jaar plaats: 
2015 en 2018. In 2019 zijn nieuwe CVTO cijfers bekend. 

23 VVD Win4all 30 is het aantal projecten/ 
samenwerkingen binnen Win4all in 
beeld en is er een monitoring op 
effecten en enthousiasme bij 
ondernemers. 

Appelman Ja, de projecten en samenwerkingen zijn in beeld. De planning is dat de stand van zaken 
op 21 november 2018 in de commissie Economie behandeld wordt. Daarin wordt u 
meegenomen in de indicatoren en de monitoring. 

24 VVD Economie 31 0ns BBP is in 2017 gestegen en de basis 
voor streefcijfer 2019. Het percentage 
banen t.o.v. De beroepsbevolking is 
gedaald. Hoe kan dat. 

Appelman Deze twee indicatoren hebben geen directe correlatie. 

25 VVD Economie 32 activiteiten 2019 , ontsluiten 
financiering?? Welke 
beleidsintrumenten helpen de 
ondernemer in verbetering 
financierings aanbod. 

Appelman Rondom het ontsluiten van financiering ter bevordering van internationaal 
ondernemerschap van het Flevolandse bedrijfsleven wordt vanuit de 
Ontwikkelingsmaatschappij in de vorm van een FTE ingezet op business development van 
internationale ondernemingen en acquisitie. Via de financieringstafels wordt er gekeken 
waar de vraag van het MKB voor financiering voor internationaal ondernemen kan worden 
gekoppeld met het aanbod van private financiering. Daarnaast worden internationale 
ondernemers gekoppeld aan bestaande instrumenten van andere instellingen, waaronder 
RVO.nl 

26 VVD OMFL/ROM 33 ROM, waarvoor is de verhoging 
bijdrage provincie structureel voor 
beschikbaar. 

Appelman De extra middelen worden ingezet om de formatie bij de OMFL op orde te brengen 
waardoor zij in kwalitatief en kwantitatief opzicht voldoende zijn uitgerust om uitvoering 
te geven aan het provinciale economische beleid en zich daarmee te ontwikkelen tot een 
volwaardige regionale ontwikkelingsmaatschappij. 

27 CDA Recreatie en 
Toerisme 

35 Er is een dalende trend in lasten 
recreatie en toerisme 2018 1458, 2019  
1308, 2020. ev 1256? 

Rijsberman De begroting is opgebouwd uit een aantal posten van zowel structurele als incidentele 
aard. De incidentele middelen voor o.a. recreatieve benutting van monumenten, opzet 
gebiedsbranding ( Verhaal van Flevoland) en realisatie TOP’s zijn in 2019/2020 niet meer 
beschikbaar. 
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28 D66 Sport 40  De budgetten zijn ten opzichte van 
2018 nauwelijks verhoogd terwijl de 
vernieuwde sportnota twee 
kernsporten extra formuleert. Waarom 
zijn daar geen budgetten voor 
vrijgemaakt? 
 

De Reus Uitgangspunt van kernsporten is de organisatorische opbouw van de sportpiramide 
(breedtesport – talentontwikkeling – topsport en evenementen) met- en door partners. In 
de eerste jaren is dat hoofdzakelijk stimuleren, organiseren en vastleggen van 
samenwerking. Voor zowel triatlon als watersport functioneren deze piramides onder 
begeleiding van sportservice Flevoland inmiddels in toenemende mate zelfstandig. Dit 
biedt ruimte voor Sportservice Flevoland om zonder extra budget aandacht te besteden 
aan mogelijk nieuwe kernsporten. 

29 VVD CMO 40 CMO , deze heeft bewezen bij te 
dragen aan de versterking van de 
samenleving, hoe wordt dat bewezen? 

Hofstra Belangrijke onderbouwing is de mate waarin CMO aansluit bij vraagstukken die in 
gemeenten spelen en dat ze met gemeenten goed contact hebben over de rol van CMO bij 
het oplossen daarvan. Dit is ook gebleken uit de evaluatie die in 2017 is gehouden. De 
gemeenten hebben aangegeven positief te zijn over de rol en de resultaten van CMO 
Flevoland. Sinds vorig jaar kan CMO een deel van de provinciale uren besteden aan 
onderwerpen die gemeente aandragen. Dit loopt goed en de gemeenten zijn tevreden over 
CMO en hun uitkomsten. Het grootste deel van de provinciale middelen wordt besteed aan 
hun bijdrage aan de (organisatie van) de opgave Krachtige Samenleving. Dit is nog wel in 
de beginfase, maar zal vanaf het 4e kwartaal meer worden. Dat moet zich dus nog deels 
gaan bewijzen. Overigens wordt CMO voor ongeveer 45 % bekostigd door derden, zoals het 
ministerie van VWS (positie van patiënten) en Flevolandse werkgevers in de zorg (via 
Zowelwerk: het platform gericht op verbetering afstemming tussen onderwijs en 
arbeidsmarkt in de sectoren zorg en welzijn). 

30 VVD Regenboog-
provincie 

40 regenboog provincie, is er in flevoland 
een doelgroepen identificatie en is er 
een 0 meting gevoel acceptatie en 
veiligheid. 

Verbeek In de personeelssamenstelling is er geen doelgroepenbeleid. De provincie houdt ongeveer 
driejaarlijks een werkbelevingsonderzoek onder haar medewerkers. Sociale veiligheid en 
ongewenste intimiteiten zijn daar onderdeel van.  Het onderdeel van Flevoland 
Regenboogprovincie dat zich richt op organisaties buiten het provinciehuis gaat ingevuld 
worden in overleg met het Bureau Gelijke Behandeling Flevoland. De nadruk komt te 
liggen op ondersteuning van activiteiten die de positie van dat bureau versterken in haar 
activiteiten (aanvullend op wat gemeenten doen) en daarmee van de groepen waar zij 
zich op richt. Op voorhand is er geen doelgroepen identificatie. De noodzaak van een 
nulmeting is afhankelijk van de te ondersteunen activiteiten.   

31 CDA Energie, 
milieu en 
klimaat 

43 Het staatje indicatoren in Flevoland 
verschaft wel erg weinig en bovendien 
gedateerde info (2016). Kan dit niet 
beter op dit belangrijke issue? 

Fackeldey Nee. Gegevens worden overgenomen uit de Klimaatmonitor. 2016 is het laatste jaar 
waarvan statistische gegevens beschikbaar zijn (2017 volgt naar verwachting binnenkort). 
In het kader van de opgave Duurzame Energie is afgesproken dat 2 monitoren ontwikkeld 
worden: 1 voor onze eigen prestaties en een RES-monitor. 

32 D66 Energie, 
milieu en 
klimaat 

43 De kengetallen geven wel een erg 
grillig beeld en zijn voor een groot 
deel nog niet bekend. In de 
energienota en de uitvoering daarvan 
zijn deze getallen wel (ten dele) 
opgenomen. Hernieuwbare energie 
gaat van 41% in 2016 naar boven de 
90% in 2019. 2017 e.v zijn nog niet 
bekend. Graag toelichting. 

Fackeldey September 2016 hebben PS een besluit genomen over de definitie van de 
energiedoelstelling; vanaf dat moment wordt "Peta Joule voor Peta Joule" gehanteerd voor 
de doelstelling "energieneutraal in 2020, exclusief mobiliteit". Hierdoor is in de monitoring 
een trendbreuk ontstaan.  
Met de nieuwe definitie is een berekening gemaakt voor 2016 – het laatste jaar waarvoor 
de meetgegevens beschikbaar zijn – en een herberekening voor het jaar 2015. In beide 
jaren is het percentage ongeveer 41%. 
Bij de besluitvorming in 2016 is als kanttekening aangegeven dat door het aanpassen van 
de definitie het onzeker is of de doelstelling voor 2020 wordt gehaald. Bij de doelstelling 
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energieneutraal (excl. mobiliteit) in 2020 hoort het streefcijfer 100%. Daar kun je niets 
anders van maken. Met de oude berekeningsmethode (waarbij alles werd uitgedrukt in de 
eenheid tonnen CO2) was de verwachting dat het aandeel hernieuwbare energie zou 
stijgen van ca. 60% in 2015 tot >100% in 2020. Die verwachting is gebaseerd op de toename 
van de productie, met name windenergie. De stijging is niet lineair, maar met sprongen; 
elke keer als een (groot) project elektriciteit (of warmte) gaat produceren gaat het %DE 
met een stap omhoog. Het halen van de doelstelling (= 100% in 2020) is daarmee voor het 
overgrote deel afhankelijk van de voortgang van het Regioplan Wind. Of we het 
streefcijfer, ons doel, gaan halen is twijfelachtig. Met de Peta Joule voor Peta Joule 
berekening zijn we de bonus op windenergie kwijtgeraakt (hoe viezer de energiemix is 
voor elektriciteit, hoe meer vermeden CO2 een windturbine levert). Dat in  vier jaar een 
groei van 40% naar 100% wordt gemaakt valt niet te verwachten. Met de grote 
‘windklappers’ die er aan komen gaat het wel snel de goede kant op, maar of we in 2020 
al op 100% uitkomen is te betwijfelen. In het kader van de opgave Duurzame Energie is 
afgesproken dat 2 monitoren ontwikkeld worden: 1 voor onze eigen prestaties en een RES-
monitor. Zie verder antwoord op vraag 31. 

33 VVD Stikstof 45 hoe staat het met de rekenkundige 
ontwikkelruimte binnen de 
Programmatische Aanpak Stikstof PAS. 

Hofstra Hier is geen eenduidig antwoord op te geven, omdat elk hexagoon (een zeshoek met een 
oppervlakte van 1 ha) in elk stikstofgevoelig Natura 2000-gebied zijn eigen rekenkundige 
boekhouding heeft. De nog beschikbare ontwikkelingsruimte verschilt per hexagoon 
afhankelijk van de aanwezige habitattypen (mate van gevoeligheid voor stikstof), de 
autonome ontwikkeling van de economie in West-Europa die invloed heeft op de 
achtergronddepositie en de hoeveelheid vergunningen die verleend zijn met effecten op 
dat hexagoon. Rondom Flevoland zijn een aantal Natura 2000-gebieden waar op enkele 
hexagonen de beschikbare ontwikkelingsruimte voor vergunningen volledig is benut. Maar 
in het prioritaire project voor de landbouw is momenteel nog voldoende ruimte 
beschikbaar om aanvragen te honoreren. Alleen veehouderijbedrijven dicht bij de 
Weerribben kunnen momenteel slechts uitbreiden wanneer emissie-reducerende 
maatregelen worden genomen. 

34 SP Verkeers-
gewonden 

51 Aantal verkeersgewonden. Waarom 
kiest het college ervoor om op het 
getal van kleiner dan 57 te blijven? Is 
er een uitsplitsing te maken naar soort 
verkeersdeelnemers (fietsers, 
automobilisten)? Tellen doorgaande 
fietspaden ook mee?  

De Reus Het aantal 57 is het aantal verkeersgewonden in 2017 (exclusief 3 verkeersdoden), een 
dalende trend betekent jaarlijks minder verkeersgewonden dan bovengenoemd getal. De 
meeste verkeersgewonden zijn automobilisten (29), gevolgd door motorrijders (7) en 
fietsers (5) op de provinciale wegen, hierbij is niet de gemeentelijke en nationale 
infrastructuur meegerekend. Doorgaande fietspaden zijn daar dus in meegerekend, voor 
zover het provinciale infrastructuur betreft (eigendom van de provincie). 

35 CDA Regiotaxi 53 Hogere kosten regiotaxi +82 pj?  Fackeldey De kostenstijgingen zijn een gevolg van de indexeringen (circa € 50.000) en de aanpassing 
van de verdeelsleutel voor de verrekening van de kosten tussen partijen, hetgeen 
voortvloeit uit de werkelijke bestedingen (circa 2,5% kostenstijging provincie). 

36 CDA Regiotaxi 54 Hogere lasten regiotaxi? Maar er is 
toch een betere (hogere)verrekening 
met de deelnemende gemeentes 
geweest? 

Fackeldey Zie antwoord 35 
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37 CDA OV 54 Waarom blijven we de opbrengsten 
conservatief inschatten, terwijl er 
structureel altijd hogere baten zijn? 

Fackeldey Bij de raming is uitgegaan van de gemiddelde opbrengsten in de voorgaande jaren. De 
raming 2019 is naar beneden bijgesteld in verband met mogelijke compensatie voor de 
nieuwe abonnementsvormen van het Tarievenhuis en het niet-indexeren van het 2-
sterabonnement. De werkelijk gerealiseerde opbrengsten kunnen afwijken door niet te 
beïnvloeden factoren zoals de opbrengsten uit de SOV en BOL18- (studenten OV). 

38 CDA Mobiliteit 56 Het doel van extra educatie en 
communicatie OV zou zich toch ook 
moeten vertalen naar hogere 
doelstellingen? 

De Reus In de vraag is opgenomen “OV” echter de passage op bladzijde 56 in de begroting heeft 
betrekking op mobiliteitsbeleid. Het hogere doel voor verkeerveiligheid is in de 
mobiliteitsvisie geformuleerd: Tussen 2015 en 2030 is er een continue dalende trend 
zichtbaar in het aantal ernstige verkeersslachtoffers in Flevoland. Educatie en 
communicatie vormt naast handhaving en infra- en voertuigmaatregelen één van de 
instrumenten om de verkeersveiligheid te bevorderen en doelstelling te behalen. 

39 SP  Mobiliteit 56 Wat is de redenering om eerst het 
fietspad Almere- vliegveld en dan pas 
Lelystad- vliegveld aan te leggen?  

De Reus Beide investeringen zijn gekoppeld aan regionale projecten en worden uitgevoerd in een 
ander jaar. Uitvoering van het fietspad Almere en Lelystad vindt plaats in 2019 en 
Lelystad-vliegveld (fietstunnel 2022) vindt gelijktijdig plaats met de aanpassing A6. 
Wat betreft fietsverbinding Lelystad-luchthaven: e-bike route is inmiddels grotendeels 
klaar (het provinciale deel helemaal en het gemeentelijk bijna). 

40 SP Uitgifte LAB 62 Bij het streefcijfer 2018 Uitgifte 
Lelystad Airport  Businesspark staat 
n.v.t. Waar valt Inditex dan onder?  

Appelman/ 
De Reus 

Onze toelichting: streefcijfers 2018 komen uit de begroting 2018. Deze indicator stond 
niet in de begroting 2018. Vandaar dat hier nu staat: n.v.t. Het LAB-gebied bevat zowel 
het ontwikkelgebied (OMALA) als het bestaande bedrijventerrein Larserpoort (gemeente).  
Inditex valt volledig onder het deel van OMALA en de strijkcentrale onder het deel van de 
gemeente (Larserpoort). In het jaarverslag 2018 zal verantwoording worden afgelegd over 
de werkelijk gerealiseerde uitgifte in 2018. 

41 VVD Regiodeal 
Noordelijk 
Flevoland 

63 is bij de eventuele toekenning 
Regiodeal Noordelijk Flevoland het al 
noodzakelijk voor 2019 een 
begrotingswijziging door te voeren. 

Appelman Toekomstige baten worden in de begroting of jaarrekening verwerkt als die baten zijn 
gerealiseerd (ontvangen) of wanneer er voldoende zekerheid over bestaat. De Regiodeal 
Noordelijk Flevoland verkeert momenteel nog in de aanvraag- fase, waardoor die vereiste 
zekerheid er nog niet is. Het is volgens de verslaggevingsvereisten niet toegestaan om 
vooruit te lopen op (onzekere) toekomstige positieve resultaten. Zodra toekenning/ 
beschikking zal plaatsvinden zal eveneens een begrotingswijziging worden doorgevoerd. 

42 CDA Verkiezingen 73 Het streefcijfer voor opkomst PS in 
2019. Waarop is dat gebaseerd, 
kunnen we dat sturen? 

PS Het streefcijfer voor het opkomstpercentage van de Statenverkiezing op 20 maart 2019 is 
gebaseerd op de verkiezingen van 2015 (was toen 45,6%). Het streven is om een hogere 
opkomstpercentage te behalen dan vier jaar geleden.  
Provinciale Staten heeft een budget vrijgemaakt voor een opkomstbevorderende 
campagne, heeft opdracht gegeven aan de Statengriffie om een plan van aanpak te 
schrijven en het Seniorenconvent heeft een begeleidingscommissie Verkiezingen ingesteld 
die de opdracht zal begeleiden. Tijdens het Seniorenconvent van 14 november a.s. wordt 
het plan van aanpak opkomst verkiezingen besproken en vastgesteld. 

43 SP Europa - 
Interreg 

76 We werken aan INTERREG projecten: 
Heeft u voorbeelden van deze 
projecten ?  

Rijsberman INTERREG VA Deutschland-Nederland  
Bereikbaarheid via Lucht 
Onderzoek naar de op het luchtverkeer betrekking hebbende mobiliteitsbehoeftes in de 
EUREGIO en de interne (land) en externe (lucht) bereikbaarheid van de luchthavens.  
 
 

eDocs 2325312 8 



E&P Agro 
Ontwikkeling van nieuwe technologieën voor machines in de land-/tuinbouw en voor 
onderhoud aan de openbare ruimte.  
Goederencorridor EUREGIO 
Met dit INTERREG Deutschland–Nederland project willen de Nederlandse (waaronder de 
provincies Drenthe, Gelderland, Overijssel en Flevoland) en Duitse partners het 
grensoverschrijdende logistieke netwerk versterken.  
Health-i-care 
Het INTERREG project Health-i- care concentreert zich op de ontwikkeling van innovatieve 
producten en technologieën, die de bevolking tegen infecties beschermen en 
antibioticaresistentie het hoofd bieden.  
Bio-economie 
Dit project stimuleert samenwerking, kennisuitwisseling en de ontwikkeling van nieuwe 
producten in de biobased economy.  
 
INTERREG VB (North Sea Region/ North West Europe) – in aanvraagfase/voorbereiding 
Zero Carbon Energy Systems (ZCES) 
Het doel van het project ZCES is om via internationale samenwerking met Schotland, 
Duitsland, België, Denemarken en Zweden duurzame energiesystemen te ontwikkelen in 
complexe omgevingen (industrial ecology).  
Living Lab Decentrale Waterketen 
Het voornemen is om van Oosterwold de komende jaren een living lab, een proeftuin te 
maken van innovatieve systemen die zorgen voor een betere kwaliteit van het geloosde 
afvalwater.  
 
INTERREG VC EUROPE – in uitvoering 
FoodChains 4 Europe 
Het project ‘FoodChains 4 Europe’ is ter ondersteuning van het gebiedsprogramma 
'Floriade werkt!' ontwikkeld en heeft als doel om de innovatie in de Agrofoodsector te 
bevorderen.  
EV4CityNRG 
Het project 'EV4CityNRG' ondersteunt het gebiedsprogramma 'Amsterdam Lelystad 
Airport/Lelystad Airport Businesspark’ en heeft als doel het opwekken en opslaan van 
duurzame energie en het elektrisch laden in een slim energiesysteem te combineren. 

44 SP Effect 
september-
circulaire 

79  Par 8.3 Wat is het financieel effect 
van de septembercirculaire op de 
cijfers van de programmabegroting? 

Hofstra Per saldo leidt de Septembercirculaire tot het volgende financiële beeld t.o.v. de ontwerp 
Programmabegroting 2019: voor 2019 en volgende jaren wordt een voordeel van circa 
€ 0,4 mln. per jaar ten opzichte van de huidige ramingen in de ontwerp 
Programmabegroting 2019 verwacht. Uiteraard zullen de accresramingen voor deze jaren 
nog diverse bijstellingen ondergaan (als eerst bij de meicirculaire volgend voorjaar). Gelet 
hierop heeft het College kennis genomen van deze effecten. Verwerking hiervan (en van 
eventuele nadere inzichten die de komende maanden kunnen ontstaan) zal plaatsvinden in 
de Perspectiefnota 2020-2023 en Zomernota 2019. 
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45 SP Inkoopbeleid 81  Hoofdstuk 8.5 Wordt bij het inkoop en 
aanbestedingsbeleid ook rekening 
gehouden met de uitgangspunten van 
fair trade (aangenomen motie) ?  
Zo ja, waarom wordt het niet 
vermeld? 

Verbeek Fair trade maakt onderdeel uit van de afspraken binnen het actieplan ‘Het Goede 
voorbeeld’ welke u in het vierde kwartaal van 2018 toegezonden. 

46 VVD Participatie 81 participatie, voor hoeveel mensen 
zouden organisatorisch nog extra 
binnen kunnen stromen 

Verbeek De provincie Flevoland doet momenteel al meer dan interprovinciale afspraken 
voorschrijven. Met 12 fte gecreëerde  participatiebanen overtreft Flevoland ruimschoots 
de norm van 6 fte (voor 2018) van de banenafspraak. Omdat partcipatiemedewerkers 
extra begeleiding en ondersteuning (zowel intern als extern) met zich meebrengt, is een 
extra inspanning niet wenselijk.     

47 VVD ICT-
werkplekken 

82 ict werkplekken worden vervangen 
door mobiele werkplekken waarbij de 
beheerkosten groter worden, 
structureel een ton, is toch 
verschuiving taken ipv extra. 

Rijsberman Het beheren van laptops vraagt meer inspanningen van ICT dan het beheren van de ‘vaste’ 
pc’s op de bureaus (‘thin clients’). De clients zijn generiek (een medewerker kan op elke 
pc in het kantoor werken), maar laptops worden individueel aan medewerkers verstrekt. 
Deze is dus persoonsgebonden; bij reparaties, of verlies zal er een vervangende laptop 
moeten worden verstrekt. Daarvoor zal een voorraad beschikbaar moeten zijn en een balie 
moeten worden bemand. Laptops zijn nodig om flexibel (‘activiteitgericht’) werken 
mogelijk te maken (zowel intern als extern), maar zijn wel duurder, hebben meer 
licenties nodig en zijn storing-/onderhoudsgevoeliger. Ook vereist het meer inspanning om 
deze qua software en beveiliging up to date te houden. Deze extra beheerlast is ingeschat 
op € 100.000 op jaarbasis (= circa € 200 per laptop) 

48 D66  Begroting 84 De telling van de begroting 2021 geeft 
aan € 78.117 dat moet zijn - € 78.117 
(met een min ervoor) 

Hofstra Dat is juist. Dit is per abuis niet goed gepresenteerd. In de online-pdf alsmede de digitale 
webversie is dit inmiddels gecorrigeerd. 

49 CDA Onvoorzien 
en 
stelposten 

84 De posten onvoorzien en stelposten 
kennen een steil verloop (van 4.236 
naar 27625 in 2022) Graag uitleg. 

Hofstra Voor een detailinzicht en toelichting op de hierin opgenomen posten wordt verwezen naar 
paragraaf 1.1 van onderdeel IV Financiële begroting (pagina 131 digitaal). 
Dit verloop wordt voornamelijk veroorzaakt door de stelpost Loon- en prijsontwikkeling en 
de stelpost Nieuw Beleid. De Loon- en prijsontwikkeling neemt jaarlijks toe omdat er 
verder in de tijd steeds meer budget nodig is om (cumulerende) prijsstijgingen te 
compenseren. Bij de stelpost Nieuw Beleid wordt de toename voornamelijk veroorzaakt 
door het oormerk IBP, zoals gepresenteerd in de Perspectiefnota 2019-2022 (gekoppeld 
aan Provinciefonds). 

50 SP MRB 86  Hoe verhoudt het constant houden van 
het wagenpark zich t.o.v. de 
groeiambities van bijvoorbeeld Almere 
en het uitgangspunt van reëel ramen. 

Hofstra Twee keer per jaar (1 januari en 1 juli) ontvangt de provincie van het Centraal Bureau 
Motorrijtuigenbelasting (CBM) informatie over de omvang en samenstelling (gewicht en 
brandstofsoort) van het wagenpark op dat peilmoment. Deze informatie wordt gebruikt om 
een opbrengstraming op te stellen. Voor de Programmabegroting 2019 is het voertuig-
overzicht van 1 juli 2018 gebruikt. De daarin opgenomen aantallen zijn vermenigvuldigd 
met het (voorgenomen) provinciale tarief voor 2019. Voor de jaren daarna (2020-2022) is 
eveneens het voertuigoverzicht van 1 juli 2018 gehanteerd. Daarbij is uitgegaan van een 
tariefstijging met 1% per jaar voor de jaren 2020-2022 (de lijn uit het huidige 
Coalitieakkoord). Voor het overige is meerjarig gerekend met de omvang en samenstelling 
van het wagenpark op 1 juli 2018; er is dus geen groei of krimp verondersteld. 
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Vanwege het onvoorspelbare karakter van de diverse factoren die de belastingopbrengst 
bepalen (samenstelling voertuigbestand, verhouding elektrische auto’s, groei private 
lease, etc.) en de relatie met de Provinciefondsuitkering (hogere belastingopbrengst is 
lagere uitkering en vv) is de bestendige gedragslijn om voor de meerjarenraming uit te 
gaan van een stabilisatie van het voertuigenpark voor wat betreft het aantal belastbare 
voertuigen. Wel wordt rekening gehouden met de jaarlijkse indexering van het tarief.  
Zodra er een nieuw voertuigoverzicht van het CBM wordt ontvangen, vindt een 
herberekening plaats van de opbrengst en wordt dit verwerkt in de P&C documenten 
(zoals Perspectiefnota, Zomernota, etc.). Tussentijds worden de feitelijke opbrengsten 
gemonitord. 

51 VVD Nazorg-
heffing 

87 heffingen , wanneer sluiting 
Braambergen, wat zijn de kosten aan 
de pilot Duurzaam 
Stortbeheer. 

Fackeldey Het experiment Duurzaam Stortbeheer is op 1 juli 2016 officieel gestart en heeft een 
looptijd van 10 jaar. Sluiting wordt op korte termijn dan ook niet verwacht. Omdat sluiting 
nog niet heeft plaatsgevonden is de stortplaats nog niet overgedragen aan de provincie en 
worden de kosten derhalve gedragen door de exploitant. 

52 CDA  MRB 90 Autoleasemaatschappijen: Wordt dit 
risico alleen bepaald op basis van 
inschattingen? Is er geen mogelijkheid 
om informatie te behalen uit de 
bedrijven zelf? 

Hofstra/ 
Appelman 

Zoals in de paragraaf is aangegeven kan een autoleasemaatschappij ervoor kiezen om een 
vestigingsplaats in een andere provincie te kiezen. Hiervoor kunnen meerdere redenen 
zijn, waarvan de hoogte van het provinciale belastingtarief ten opzichte van andere 
provincies er één is. Verhuizingen kunnen bijvoorbeeld ook voortkomen uit fusies en 
overnames. Gesprekken hierover zijn vertrouwelijk en kunnen soms in relatief kort 
tijdsbestek beklonken worden. Voor een meerjarige bepaling van het risico wordt daarom 
gewerkt op basis van de thans gehanteerde methode van inschatting. 

53 SP Risico 
profielen  

92 Tabel 2.3 (kolom kans) Kansen in het 
risico profiel:  zijn dit kansen voordat 
of nadat beheersmaatregelen zijn 
genomen (oftewel bruto of netto 
risicoprofielen )? Kunt u het ook 
opsplitsen in voor een na?   

Hofstra Dit betreft de kansen rekening houdende met de effecten van de beheersmaatregelen. Het 
opsplitsen in voor en na maakt het te complex en werkt schijnnauwkeurigheid in de hand.   

54 VVD Paviljoen 
Floriade 

97 risicoprofiel Floriade, wat is stand 
realisatiekosten en zicht op verhuur 
tijdens en na 
floriade. 

Appelman Realisatiekosten: Tot en met oktober 2018 is er ter lasten van het krediet 
‘innovatiepaviljoen Floriade’ circa € 89.000 aan lasten opgenomen. Dit betreft de kosten 
voor de omgevingsvergunning, de voorbereiding van de aanbesteding en 
projectmanagement. 
Over de verhuur: Aeres Group heeft aangegeven het paviljoen te willen kopen, waardoor 
de nieuwe school iets kleiner kan worden. Dit betekent dat het na de Floriade onderdeel 
wordt van de onderwijs- en onderzoeksomgeving. Wij gaan ervan uit dat het paviljoen 
tijdens de Floriade volledig wordt gevuld met activiteiten van Flevolandse overheden, 
bedrijven en kennisinstellingen die niet zelf een paviljoen hebben of slechts een deel van 
de zes maanden aanwezig willen zijn. Voor de expoperiode wordt nog steeds uitgegaan 
van een kostendekkende exploitatie. Er is veel belangstelling om van ons paviljoen gebruik 
te maken, maar wij sluiten in de huidige fase nog geen huurovereenkomsten. Het 
paviljoen wordt later gerealiseerd dan oorspronkelijk gepland, wij gaan nu uit van opening 
medio 2020. Om het paviljoen vóór en tijdens de expo te vullen met activiteiten, is binnen 
het project ‘Floriade Werkt!’ via de Nadere Regel nog € 1,0 mln. beschikbaar in aanvulling 
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op de potentiële huurinkomsten. De exploitatie zal daarmee binnen de afgesproken kaders 
blijven. 

55 CDA Nazorgfonds 
rendement 

98 De rendementsdoelstelling luidde 4%. 
Deze is bijgesteld naar 2%. Maar er is 
ook een keuze gemaakt voor een 
andere beleggingsmix. Dan mag dit % 
toch nog wel stijgen? 

Hofstra/ 
Fackeldey 

De rendementsdoelstelling is nog steeds 4,4%. Dat rendement is nodig om met de huidige 
omvang van het fondsvermogen de eeuwigdurende nazorg te kunnen bekostigen.  
Het risico betreft het verschil tussen het benodigde en het verwachte rendement.  
De beleggingsstrategie is inderdaad gewijzigd eind 2017, waardoor een minder defensieve 
mix van aandelen en obligaties mogelijk is gemaakt (binnen de toegestane kaders). De 
portefeuille is niet direct aangepast naar de maximaal mogelijke verdeling, omdat 
daarvoor ongunstige aan- en verkopen nodig zouden zijn. Door de nieuwe transacties 
wordt (geleidelijk) toegewerkt naar de maximaal toegestane en gewenste verdeling.  
Op basis van de huidige rendementsverwachting verwachten wij voor de korte termijn een 
rendement van 2%.  

56 CDA Schatkist-
bankieren 

110 De kans op niet terugbetalen in 
(nagenoeg) nihil. Wat ligt er onder 
nagenoeg? 

Hofstra Voor gelden die zijn ondergebracht in de schatkist is het risico (nagenoeg) nihil. Nagenoeg, 
omdat er natuurlijk altijd een theoretische mogelijkheid is dat de nationale overheid in 
een zogeheten staatsbankroet terechtkomt, waardoor zij haar verplichtingen niet meer 
kan nakomen. 

57 CDA EMU 110 Majeure mutaties, niet geraamd in 
EMU saldo. Wat wordt verstaan onder 
nog niet in de begroting 
geprogrammeerde onderdelen met een 
verwacht negatief effect van 20 mio? 

Hofstra Er zijn voorziene ontwikkelingen die nog niet in het EMU saldo zijn verwerkt, mede omdat 
de besluitvorming nog niet is afgerond of omdat de bedragen ‘nog niet openbaar’ zijn, 
bijvoorbeeld in verband met aanbestedingsprocedures. Hiervoor is een indicatief bedrag 
van € 20 mln. ingeschat. 

58 VVD EMU 110 treasurybeleid, zijn er voorbeelden 
van majeure mutaties niet geraamd in 
EMU saldo. 

Hofstra Zie het antwoord op vraag 57. 

59 SP Inhuur 112  Beheersing inhuur: wat is zo laag 
mogelijk en wat is de concrete 
doelstelling hoe vaak wordt getoetst 
en wordt dit teruggekoppeld aan PS? 
 

Verbeek De omvang van de inhuur wordt minimaal 4x per jaar getoetst. In de jaarrekening wordt 
hierover jaarlijks verantwoording afgelegd  
De toetsing gaat veel verder dan alleen de cijfers. We maken ook een onderscheid tussen 
de reguliere taken en de programma’s, die een tijdelijk karakter hebben.  
De reguliere taken voeren we in beginsel uit met eigen mensen. Inhuur is hier vooral nodig 
om bij te springen ingeval van langdurige ziekte, openstaande vacatures of wanneer 
tijdelijk extra werk nodig is (piekbelasting). Hier is inhuur een uitzondering.  
Voor de programma’s is het beeld anders. Daar wordt vooral een beroep op inhuur gedaan 
als er tijdelijk behoefte is aan specifieke expertise die niet binnen de vaste formatie 
beschikbaar is, of wanneer er tijdelijk meer menskracht nodig is om de politiek-
bestuurlijke ambities te kunnen realiseren. Juist vanwege het tijdelijke en specifieke 
karakter van de programma’s, wordt hier veel meer gewerkt met inhuurkrachten. Hierin is 
ook voorzien in de budgetten voor die programma’s, die door uw Staten worden 
vastgesteld. 

60 SP Salarissen – 
cao 

131 1.10 Tot wanneer loopt de 
ambtenaren CAO? Als er nog een 
nieuwe CAO komt; in hoeverre is reëel 
dat 1,45 miljoen toereikend is?  

Verbeek De ambtenaren cao loopt tot 1 januari 2019. Op dit moment vinden onderhandelingen 
plaats over de nieuwe cao. Op basis van het onderhandelingsmandaat wordt dit bedrag 
toereikend geacht (enerzijds nodig voor de stijging van pensioenpremies en anderzijds een 
%-loonstijging voor de cao). 
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61 CDA Loon-en 
prijsindex 

131 Met welk % wordt gerekend vanuit het 
CEP? 

Hofstra Hiervoor wordt verwezen naar paragraaf 1.2 van onderdeel IV Financiële begroting (pagina 
133 digitaal).  

62 CDA Investe-
ringen 

137 Graag nog een staatje van de 
belangrijkste oorzaken van de stijging 
materiële vaste activa tussen 2017 
(104.922) en 2022 (238.585) 

Hofstra Hiervoor wordt verwezen naar paragraaf 2.5 van onderdeel IV Financiële begroting (pagina 
140 digitaal) alsmede de Staat van Activa welke is opgenomen als bijlage in de 
Productenraming. De vermeerderingen hangen voornamelijk samen met grootschalige 
infraprojecten die de komende jaren in uitvoering worden genomen. 

63 SP Bijlage E  
PM-posten 
Pers.nota 

169 Als er in een voorgaand jaar al geld is 
geraamd voor (intensivering van) 
beleid. In hoeverre is er nog een 
beslismoment mogelijk voor PS, als er 
in latere jaren en P.M post staat 
genoemd, Bestaat er dan risico van 
desinvesteren? 

GS Het budgetrecht ligt bij PS. Alle wijzigingen op de begroting worden derhalve voorgelegd 
aan PS, tenzij deze op basis van de financiële verordening gemandateerd zijn. Bij deze 
wijzigingen van de begroting is er een beslismoment voor PS. Dat geldt ook voor de 
invulling van nog resterende P.M. posten. Op het moment dat invulling hiervan 
plaatsvindt, leidt dit tot een begrotingswijziging (via de reguliere P&C-cyclus of via 
separate Statenvoorstellen) waarover PS op dat moment beslist. 

64 SP Bijlage E  
PM-posten 
Pers.nota 

169  Als er in 2019 een P.M post is staat, in 
de laatste kolom (nog nader uit te 
werken), wanneer krijgen we daar 
meer informatie over? 
Of begrijpen we de laatst kolom niet? 

GS Dat kan per voorstel verschillen. Nadere invulling hiervan kan bijvoorbeeld plaatsvinden 
bij de eerstvolgende Perspectiefnota (voorjaar 2019) of via tussentijdse Statenvoorstellen 
(incl. begrotingswijzigingen). In beide situaties ligt het mandaat (en besluitvorming) bij 
PS. 

Overige documenten  

65 SP Producten-
raming 2019 

56  Compensatie privé gebruik dienstauto: 
Waarom is het genoemde bedrag  in 
2017 0 euro en in latere jaren 94.000 
per jaar?   
Op welke gronden is deze aanpassing 
gedaan? 
Wie maakt er gebruik van deze 
regeling ? 

GS De leden van het college van Gedeputeerde Staten hebben recht op een vergoeding voor 
de fiscale bijtelling als gevolg van het eventuele privégebruik van de dienstauto. Dit op 
grond van artikel 20 van het rechtspositiebesluit gedeputeerden. Voor deze regeling wordt 
jaarlijks een budget in de begroting opgevoerd. Dit was ook zo in 2017 en de jaren 
hiervoor het geval. Er is in 2019 geen aanpassing doorgevoerd. Binnen GS is afgesproken 
dat terughoudend gebruik is toegestaan voor zover de privéafspraak een integraal 
onderdeel uitmaakt van de agenda. In 2017 hebben de leden van het college van GS geen 
privégebruik van de dienstauto boven de fiscale grens (500 km per jaar), vandaar dat in de 
kolom rekening 2017 geen kosten zijn opgevoerd.   

66 CDA Jaar-
programma 
Fonds Ver-
stedelijking 
Almere 

18 Ten aanzien van de provinciale 
bijdrage, waaraan in de jaren 2016 tot 
en met 2020 jaarlijks 4,2 mio  is 
toegevoegd (in deze periode totaal 31 
mio,6,2 mio per jaar) leest niet 
gemakkelijk. Wordt bedoeld: 10 mio 
(Floriade)+5*4,2 mio? 

De Reus In 2015 is de reserve Almere 2.0 gevoed met € 10 mln. voor het FVA. Dat bedrag is 
geoormerkt voor besteding aan de Floriade. In 2016 t/m 2020 wordt er jaarlijks € 4,2 mln. 
gestort (zonder oormerk), waardoor voor die periode in totaal € 31 mln. beschikbaar is 
voor FVA (inderdaad 10 + 5x4,2). Evenredig verdeeld is dat € 6,2 mln. (€ 31 mln. / 5 jaren) 
beschikbaar per jaar. 
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67 CDA Investerings-
agenda 

4 Er wordt principieel gekozen voor een 
driedeling in Noord, M idden, Zuid. 
Vervolgens wordt toch nog weer 
midden toegevoegd? En Zuid betreft 
Almere? Wat zijn de grenzen van deze 
driedeling/vierdeling? 

Hofstra Met ingang van de Investeringsagenda 2018-2027 is gekozen voor een gebiedsgerichte 
indeling (Noord, M idden en Zuid Flevoland), waarmee direct zichtbaar wordt waar binnen 
Flevoland welke investeringen plaatsvinden. Als praktische grens is de volgende indeling 
gehanteerd:  
- Noord: NOP en Urk 
- Midden: Dronten en Lelystad 
- Zuid: Almere en Zeewolde 
In een aantal gevallen hebben investeringen betrekking op meer dan één deelgebied. 
Daarvoor is een aparte aanduiding gehanteerd (Midden/Zuid en Provinciebreed).    

68 CDA p-MIRT algeme
en 

Bij hanteren afkortingen, graag een 
afkortingenlijst toevoegen. Wat is een 
VRI,een SBA,VIASTAT, AROV? 

De Reus We zullen bij het volgende p-MIRT aandacht besteden aan de afkortingen. 
VRI = verkeersregelinstallatie  
SBA= Stedelijke bereikbaarheid Almere 
VIAstat= VIA is een bedrijf die het onderzoekt stat=statistieken 
AROV = Actieprogramma Regionaal Openbaar Vervoer en is een actieprogramma van Rijk 
waarbinnen Openbaar Vervoer verbeterd wordt. 
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